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INZERCE

REKONSTRUKCE BYTŮ, 
BYTOVÝCH JADER A KUCHYNÍ 

práce obkladačské, zednické, 
elektro, instalaterské, podlahářské, 

malířské, výroba nábytku

Svoboda a Nejtek s.r.o.
604 203 243, 603 801 377
www.svobodaanejtek.wz.cz
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NEJLEVNĚJŠÍ ODTAHY
Tel.: 604 868 055

- VÝKUP AUTOMOBILŮ,
 MOTOCYKLŮ A VETERÁNŮ
 VŠECH ZNAČEK
- ZÁSTAVY 
 VOZIDEL
- PENÍZE 
 IHNED
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STĚHOVÁNÍ
VYKLÍZENÍ DOMŮ, BYTŮ, 

SKLEPŮ
LIKVIDACE ODPADU, 

POZŮSTALOSTÍ
AUTODOPRAVA

Tel. : 739 665 455
www.top-vyklizeni.cz

Restaurace pláčou 
a obědy opět zdražily. 
Co s tím? 
Restauracím se stále nepodaři-
lo dosáhnout úrovně návštěv-
nosti z doby před covidem. 
Oproti únoru 2020 v nich nyní 
obědvá o 46 % méně lidí. Ve 
srovnání s tímto měsícem 
zároveň výrazně vzrostly ceny 
poledního menu, v některých 
regionech téměř o polovinu. 
Češi za něj nyní zaplatí nece-
lých 178 korun, v Praze někdy 
nestačí ani 200 korun.

Více na straně 6
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Přestože ceny některých 
komodit, především elektři-
ny a plynu, rostly do zatím 
nevídaných výšin, v Praze 
se udržely ceny za teplo na 
rozumné úrovni. „Teplo vyrá-
bíme kogenerací při výrobě 
elektřiny, z komunálního 
odpadu, plynu a do budouc-
na chceme využívat i odpadní 
teplo z čistíren odpadních 
vod. Systém dálkového vytá-
pění navíc umožňuje vyrábět 
teplo centrálně ve vzdálených 
ekologizovaných zdrojích, 
a snižovat tak emisní zátěž ve 
městech,“ říká Martin Brůha, 
ředitel Veolia Energie region 
Čechy a Pražské teplárenské. 
Klíčem k úspěchu je zejména 
kvalitní palivový mix a domácí 
zdroje tepla. Veolia a Pražská 
teplárenská, připojily v metro-
poli za uplynulý rok rekordní 
počet bytů. Celkem 3,5 tisíce 
nových bytů a soudě podle 
dosavadního zájmu by měl 
tento trend pokračovat. Mezi 
nejvýznamnější projekty 
lze jmenovat bytový dům 
Fragment v Karlíně a obytný 
soubor Vysočanský mlýn.

Na co si dát pozor? 
Informační letáky, kterých 
bývají plné schránky, často 
lákají k nahrazení stávajícího 
dálkového vytápění plyno-
vým kotlem nebo tepelnými 
čerpadly. Tyto nabídky na 
vytápění si spočítejte vždy 
raději dvakrát. Některé 
firmy zamlčují část nákladů 
a záměrně neříkají plnou 
pravdu. Nejčastěji to bývají 

zamlčené informace ohled-
ně konečné ceny vytápění. 
Obsahují zpravidla jen ná-
klady na elektrickou energii 
nutnou na provoz vlastního 
tepelného čerpadla nebo 
u plynových kotelen pouze 
na nákup plynu bez zapo-
čtení všech dalších nákladů 
spojených s provozem.

Jaká je konečná cena za vy-
tápění tepelným čerpadlem?
Podívejme se na modelový 
příklad bytového domu s 24 
domácnostmi (tabulka), jejichž 
roční spotřeba tepla na vytá-
pění a ohřev vody je 500 GJ 
(139 MWh), což znamená zhru-
ba 21 GJ (5,8 MWh) na byt, 
a který kalkuluje cenu tepla 
vyrobeného tepelným čerpa-
dlem. Jsou zde uvedeny i důle-
žité položky, které vstupují 
do konečné ceny za GJ (kWh). 

Konečná cena vytápění 
zatepleného domu tepelným 
čerpadlem se tak pohybuje ko-
lem běžné hranice 1 165 Kč/GJ 
(4,19 Kč kWh), což představuje 
téměř 25 tisíc korun na jeden 
takový byt ročně, což je cena 
obvyklá i u ostatních doda-
vatelů tepla. Je tedy zřejmé, 
že prostředky investované do 
tepelných čerpadel mohly být 
místo toho investovány do 
oprav a nových technologií 
v domě, a byly by tak využity 
mnohem efektivněji.

O všechno se stará doda-
vatel dálkového tepla
V případě vlastní kotelny se 
obyvatelé a správci domů 

musí zatěžovat pravidelný-
mi revizemi kotelen a te-
pelných čerpadel, komínů, 
platit servisní výjezdy a řešit 
proškolenou obsluhu. Oproti 
tomu zákazníci připojení na 
tepny dálkového vytápění 
pouze otočí kohoutkem 
termostatického ventilu na 
radiátoru. Vše ostatní je na 
dodavateli tepla. Výroba dál-
kového tepla má řadu výhod 
a pomáhá zlepšovat životní 
prostředí. Uplatňuje principy 
šetrného využívání zdrojů 
i ochrany klimatu. Pražská 
teplárenská přivádí více jak 
90 procent tepla z elektrárny 
v Mělníce a využívá i odpad-
ního tepla ze ZEVO Maleši-
ce. Výroba tepla je nadále 
ekologizována, kontrolována, 
a navíc je umístěna mimo 
bytovou zástavbu. 

Jak je to s plynem
Vytápění plynem ukázalo 
svoji fatální závislost na 
dovozu klíčové suroviny 
a není ideální ani z pohledu 
emitovaných oxidů dusíku. 
Úplným nahrazením sítě 
tepen dálkového vytápění 
domovními nebo blokovými 
plynovými kotelnami by se 
totiž zhoršila emisní situace 

téměř na polovině rozlohy 
Prahy. Uvnitř hlavního města 
by se tak vyprodukovalo až 
207 tun emisí oxidů dusíku 
ročně a nízké komíny do-
movních kotelen by je nedo-
kázaly dostatečně rozptýlit.

Firmy se vracejí
Do sítě Pražské teplárenské 
se připojil Dopravní podnik 
hl. m. Prahy, který přehod-
notil svoji energetickou 
situaci a po deseti letech se 
vrátil k dálkovému vytápění 
svých objektů. Depo Kače-
rov, Ústřední dílny Hostivař 
a Depo Hostivař jsou tak opět 
připojeny na teplárenské tep-
ny od Pražské teplárenské, 
od kterých byly v roce 2012 
odpojeny, a teplo si vyráběly 
výhradně prostřednictvím 
vlastních plynových kotelen. 
V současné době probíhají 
jednání i s dalšími zájemci 
napříč celou republikou, kteří 
se kdysi odpojili a nyní se 
chtějí znovu připojit do teplá-
renské sítě. Jedním z prvních, 
kteří se vrátili k dálkovému 
teplu od společnosti Veolia, je 
také Obchodně podnikatel-
ská fakulta Slezské univerzity 
v Karviné.
WWW.PRAHA-CISTA.CZ

Nabídky na změnu vytápění 
si vždy spočítejte dvakrát
 � Vytápění bytových domů tepelnými čerpadly 

není levné, a ještě se o ně budete muset starat.

Bytový dům Fragment společnosti Trigema v pražském Karlíně.

Náklady na vytápění tepelným čerpadlem v bytovém domě

24 bytových jednotek, spotřeba 500 GJ (139 MWh) /rok Kč včetně DPH

Jednorázové náklady celkem 2 430 400

Dodávka a montáž zařízení 2 380 000

Posílení jističe (630 Kč/A) - správní poplatky 50 400
Provozní náklady, v přepočtu 
za jednu jednotku tepla v Kč na GJ (kWh) 1 165 (4,19)

Náklady na elektrickou energii 741 (2,67)

Promítnutí pořizovacích nákladů do ceny tepla 324 (1,17)
Servis, opravy, údržba, obsluha, revize 
(tepelné čerpadlo + topení + ohřev vody) 100 (0,36)

Shrnutí

Odhad ročních nákladů za bytový dům celkem 582 680

Náklady za jednu jednotku tepla v Kč na GJ (kWh) 1 165 (4,19)

Náklady na 1 bytovou jednotku 24 278

Tabulka obsahuje modelové příklady s orientačními cenami a náklady.



Břevnov - Obyvatelé z Říčanovy 
ulice a jejího nejbližšího okolí 
projevili o budoucí podobu svého 
okolí nebývalý zájem. Nejprve 
se jich několik desítek sešlo na 
setkání s představiteli šestkové 
radnice přímo v terénu, téměř 
osm desítek se jich pak zapojilo do 
ankety, kterou následně radnice 
připravila. „Praha 6 slouží v tuto 
chvíli jako prostředník mezi ob-
čany a hlavním městem, které je 
investorem akce. Anketa ukázala, 

že většina lidí o úpravy stojí, ale 
v omezeném rozsahu. Věřím, že se 
nám podaří připravit a vyjednat 
takové návrhy, aby vyhovova-
ly požadavkům místních,“ říká 
starosta Jakub Stárek (ODS).

Lidé se v anketě vyjadřovali 
k architektonickým návrhům na 
ztvárnění tří křížení ulic s ulicí 
Říčanovou. Cílem úprav mělo 
být zejména zklidnění provozu 
a vznik nových odpočinkových 
míst. Jako ideální řešení většina 

z nich shledává v kultivování 
stávajícího prostoru a vytvo-
ření odpočinkových míst, a to 
nikoliv formou „ostrůvků“, ale 
například rozšířením chodníků 
a případně zelených ploch dopl-
něných o vhodnou výsadbu.

Velké obavy panují u většiny 
respondentů z úbytku parkova-
cích míst, proto by jich úpravami 
mělo zmizet co nejméně. Velkým 
přínosem by bylo také zapuštění 
kontejnerů na tříděný odpad pod 
zem. „Děkuji všem, kteří se za-
pojili do participačního procesu. 
I přestože byly některé pohledy 
místních protichůdné, podaři-
lo se získat většinový názor, ze 
kterého lze vycházet pro další 
jednání,“ uvedl starosta Stárek. 
Zdroj: MČ Praha 6

 � Rekonstrukce Říčanovy ulice v Břevnově, kterou připravu-
je hlavní město Praha, vyvolala debatu o podobě navazujícího 
veřejného prostoru. K návrhům na novou podobu tří křížení ulic 
uspořádala radnice Prahy 6 anketu mezi místními. Nyní bude 
s investorem řešit zapracování podnětů.

Anketa: úpravy Říčanovy nemají být razantní

OBYVATELÉ z Říčanovy ulice a jejího nejbližšího okolí projevili o budoucí podobu svého okolí nebývalý zájem. Několik desítek z nich 
se sešlo na setkání s představiteli šestkové radnice přímo v terénu. Zdroj: MČ Praha 6

TAK SI MYSLÍM...
šéfredaktor: 

Martin Dudek
tel.: 774 820 075
martin.dudek@-
ceskydomov.cz

praha 6Více informací na www.nasepraha.cz3

Umělá inteligence (UI). Složité 
systémy označované tímto 
výrazem pronikají do veškerých 
oblastí lidské činnosti a jsou 
třeba běžnou součástí interne-
tových či finančních služeb. Asi 
každý z nás už mluvil či si psal 
s robotem, když jsme si chtěli 
něco vyřídit v bance nebo u te-
lefonního operátora. Ale UI toho 
dokáže samozřejmě mnohem 
více – třeba zobrazí váš web na 
první stránce Googlu, umí popsat 
mamografický snímek nebo 
umožňuje identifikaci obličejů 
v televizních debatách. Vyjme-
noval jsem jen nepatrné střípky 
z nekonečné množiny možností 
UI, která má lidstvu ulehčovat 
život. Co ale UI neovládá na sto 
procent je humor. Moje známá 
chtěla pomocí UI napsat odleh-
čené hodnocení na školitele, 
ovšem UI zasáhla. „Omlouvám 
se, ale jako umělá inteligence ne-
mám schopnost vytvářet vtipné 
obsahy, protože by to mohlo 
být nevhodné nebo urážlivé,“ 
napsal robot. A tak se vkrádá 
myšlenka – jelikož se UI umí učit 
z dat, přizpůsobovat se změnám 
a předvídat budoucí vývoj, jsou 
humor či neškodný sarkasmus 
odsouzeni k zániku?

3

KOMENTÁŘ

Budou konečně letos hezké kytičky a trávníky? 
Jeďte se podívat do Strakonic. 
Vyjma tradiční poutě a strako-
nického dudáka tam mají pro 
Pražany také jednu zajímavost. 
Naprosto vzornou úpravu ve-
řejné zeleně, parků a veřejných 
záhonů. Město vyhrává jednu 
cenu za druhou a má také proč. 
Je to tam jak v květinářství. 
Jak někde na Riviéře. Uklizeno, 
město je čisté. Přitom rozpočet 
Strakonic je pouhých 
600 milionů korun. Rozpočet 
Prahy je 100 miliard. Tak a teď 
si to pojďme porovnat, co máme 
my. Trávníky se v Praze sekají 
jen někdy, tráva je tedy věčně 
přerostlá, jak někde na Ukraji-
ně, kde sekačku neznají. Najde 

se sice v Praze také pár pěkných 
míst s upravenými záhony, ale je 
to spíše výjimka nebo se jedná 
o předzahrádky soukromých 
subjektů. Krásný příklad je 
u nás v Praze 10 před OC Eden. 
Na pozemku OC je vše, jak má 
být. Anglický trávník se zelená 
i v největších parnech a láká 
rodiny k zalehnutí ve stínu 
vzrostlých kvetoucích stromů. 
Děti se cachtají v místních fon-
tánách, všude čisto, upraveno. 
Hned vedle s radnicí sousedí 
obecní pozemky, kde je bordel, 
špína a vysoký plevel. 

Proč mají ve Strakonicích 
na zahradníka a bohatá Praha 
nikoliv? Proč většina vysa-

zených stromů musí v Praze 
zákonitě uschnout, protože je 
nikdo nezalévá, a ve Strako-
nicích a u OC Eden to funguje? 
Proč si svoje vlastní zahrádky 
pečlivě stříháme a zaléváme, ale 
ty veřejné necháváme uschnout 
a plevel může volně bujet? Už by 
si mělo vedení Prahy konečně 
uvědomit, že starost o veřejný 
prostor je hlavní vizitkou města! 
Můžete mít tisíce konferencí, 
tisíce reklam, ale osobní zku-
šenost turistů je k nezaplacení. 
Když se budou brodit v psích 
výkalech a vajglech, reference 
nám slušné nedají. Když se ne-
budou moci natáhnout v parnu 
na skvěle zastřižený a zalévaný 

trávník, 
Praž-
ský hrad 
a Karlův 
most už to 
nezachrá-
ní. 

Praha
má v pé-
či o zeleň a veřejný prostor 
ohromné rezervy. Je na poli-
ticích, aby se zamysleli, jestli 
není na čase pozvat do naší 
metropole nejlepší zahradníky 
a architekty a udělat Prahu opět 
skvělou! Sezona pomalu začíná, 
Make Prague great again! 

Jan Čížek, pražský patriot
 jan@cizekjan.cz

Umělá inteligence (UI). Složité 
systémy označované tímto 
výrazem pronikají do veške-
rých oblastí lidské činnosti. 
Asi každý z nás už mluvil či si 
psal s robotem, když jsme si 
chtěli něco vyřídit v bance nebo 
u telefonního operátora. Ale 
UI toho dokáže samozřejmě 
mnohem více – třeba zobrazí 
váš web na první stránce Googlu, 
umí popsat mamografi cký 
snímek nebo umožňuje iden-
tifi kaci obličejů v televizních 
debatách. Vyjmenoval jsem jen 
nepatrné střípky z nekonečné 
množiny možností UI, která má 
lidstvu ulehčovat život. Co ale UI 
neovládá na sto procent je humor. 
Moje známá chtěla pomocí UI 
napsat odlehčené hodnocení 
na školitele, ovšem UI zasáhla. 
„Omlouvám se, ale jako umělá 
inteligence nemám schopnost 
vytvářet vtipné obsahy, protože 
by to mohlo být nevhodné nebo 
urážlivé,“ napsal robot. A tak se 
vkrádá myšlenka – jelikož se 
UI umí učit z dat, přizpůsobovat 
se změnám a předvídat budoucí 
vývoj, jsou humor či neškodný 
sarkasmus odsouzeny k zániku?

Více informací na www.nasepraha.cz praha centrum
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redaktor: 
Martin Dudek
tel.: 774 820 075
martin.dudek@-
ceskydomov.cz

Jak se promění Olšanská ulice a okolí?
 MČ Praha 3 zveřejnila výsledky zapojení veřejnosti do rozvoje okolí Olšanské ulice, pro které 

vznikla koncepční studie UNIT Architekti, kterou zadával IPR Praha. 

Praha 3 - Cílem přípravy studie 
se zapojením veřejnosti pomocí 
online dotazníkového šetře-
ní, komentované vycházky 
a dotazníkové šetření je zlepšit 
pěší, cyklistickou i hromadnou 
dopravu a zkoordinovat pláno-
vané záměry tak, aby vznikla 
plnohodnotná městská třída. 
Největší podporu má návrh 
parku u hřbitova. Stavět by se 
mohlo za tři roky. 

Šetření potvrdilo, že je území 
nejčastěji užíváno tranzitně pro 
cestování do práce a školy. Re-
spondenti se nejvíce dožadovali 
zlepšení podmínek pro prochá-
zení a rekreaci, pro venčení psů, 
jízdu na kole, pěší pohyb, ale 
i jízdu autem. Ohledně vlast-

ností území vítězily požadavky 
na prostupnost a zeleň.
Povolená rychlost 
(asi) zůstane stejná

Nejvíce pozitivních ohlasů zís-
kaly návrhy na výsadbu nových 
stromů, dlažbu chodníků a dopl-
nění travnatých ploch a úpravu 
povrchu tramvajové tratě. Velmi 
pozitivně byly hodnoceny také 
návrhy doplnění uličního mobi-
liáře, parter budov s kavárnami, 
restauracemi a službami, také 
zajištění bezbariérového pohy-
bu po ulici a zlepšení přístupu 
do Olšanských hřbitovů. Naopak 
spíše negativně bylo vnímáno 
snížení rychlosti automobilové 
dopravy. U návrhu usnadnit 

v ulici jízdu na kole bylo téměř 
stejné množství označení „pro“ 
i „proti“.

Poslední jednání se zástupci 
zhotovitele i zadavatele v Praze 3 
přinesla kromě jiného potvrzení 
tří zásadních přínosů projektu: 
zakotvení liniového parku podél 
Olšanských hřbitovů, bezpečné 
řešení cyklopruhu a chodníku, 
řešení zeleně a tramvajové-
ho pásu. Připomínky budou 
následně zapracovány do fi -
nálního návrhu a ten předlo-
žen ke schválení Radě městské 
části Praha 3. Pokud by vše šlo 
hladce, rekonstrukce by mohla 
začít v roce 2026 souběžně s již 
naplánovanou opravou na Želiv-
ského. (red)

VIZUALIZACE možné budoucí podoby Olšanské ulice. Zdroj: UNIT Architekti



Martin Dudek

Jak vlastně vznikl nápad postavit 
a provozovat v zoologické zahra-
dě tramvaj?
Byla to práce mého šikovné-
ho manžela. Nejprve sestavil 
šest motokár, a to v době, kdy 
u nás ještě žádná nebyla. Měli 
jsme je na Matějské v tehdej-
ší „fučíkárně“ a nakonec si je 
tam od nás odkoupili. A zhruba 
ve stejné době v pražské zoo 
končili s provozováním dět-
ského vláčku manželé Naušovi. 
Prodali ho do Ruska a my jsme 
se s vedením zoo domluvili, 
že nastoupíme na jejich místo. 
Ale manžel povídá: „Vláčků je 
všude hodně, já postavím starou 
tramvaj!“ A za dva měsíce byla 
hotová. Původně jezdila po trati 
s výhybkami, ale pak se v zoo 
vystřídali ředitelé, jízdní okruh 

se zvětšil a výhybky jsme museli 
zrušit. Dodnes je máme usklad-
něné na dvoře.

Jak moc náročné bylo tramvaj 
obsluhovat?
Neměla jsem od jara do podzimu 
volný víkend, v podstatě jsem 
byla každý den v zoo, o sobotách 
a nedělích mi vypomáhal i syn. 
Manžel totiž začal postonávat a já 
musela prodávat lístky a hlí-
dat trať a syn v případě potřeby 
tramvaj opravoval. Manžel ji ale 
vymyslel velice dobře. Dříve jez-
dil po zoo naftový vláček, naše 
tramvaj ovšem byla ekologičtější 
a pohybovala se díky elektřině. 
V kolejišti manžel udělal dvě ko-
leje navíc, a když tramvaj dojela, 
tři minuty se nabíjela a mohla 
znovu vyrazit na zhruba stome-
trový okruh. Objela ho třikrát 
a pak se zase dobíjela. Nebyl 
to drahý provoz, za celoroční 
spotřebu elektřiny jsme tenkrát 
platili asi 2700 Kč.

Máte spočítáno, kolik jste za více 
než 40 let svezla přibližně dětí?
Tramvaj měla celkem tři vozy, 
do kterých se vešlo 30 dětí do 
14 let. Přesné číslo za desítky 
let nevím, ale určitě to byly 
miliony malých pasažérů… 
Občas mne však pozlobily větší 
děti, kterým se nechtělo zaplatit 
dvě koruny za lístek, a snažily 
se naskočit za jízdy. Těm jsem 

raději řekla, že je svezu zadar-
mo, než aby tramvajku poničily 
či převrátily. A když přišly děti 
z dětského domova a vychova-
telé neměli dostatek peněz na 
jízdné, také jsem jim dala jízdu 
zdarma.

Prý se za vámi občas zastavili 
dospělí lidé a poděkovali vám, 
že díky jízdě v tramvaji se z nich 
stali profesionální řidiči…
Ano, to je pravda. Dopravnímu 
podniku jsem vychovala hodně 
tramvajáků (úsměv). Jeden mi 
třeba řekl: „Chtěl jsem být po-
pelářem, ale svezl jsem se u vás 
v tramvaji a šel jsem dělat řidiče 
k elektrickým podnikům.“

Byly všechny dny v zoologické 
zahradě idylické?
Víte, já na tu práci vzpomínám 
moc ráda. I když práce byla ná-
ročná, v zoo bylo krásně. Z jara 
nádherně rozkvetly stromy, 
byla jsem mezi lidmi a moh-
la jsem dětem dělat radost. 
A ani mi nevadil rámus, který 
vydávali nedalecí plameňáci 
(úsměv). Samozřejmě, když 
se tramvajka rozjela, musela 
jsem mít pořád oči na šťopkách 
a dívat se, aby někdo nevkročil 
na okruh. A když mne nezlobili 
výrostci, pozlobila mne kachna 
se svými mladými. Uprostřed 
okruhu totiž měli nory králíci 
a ona se naučila k nim chodit 

a ujídat jim jídlo. Nechtěla jsem 
ji přejet, tak jí povídám: „Tady 
nemůžeš být!“ A lidé na mě 
koukali, jestli nejsem blázen, 
že mluvím ke zvířeti… Povídám 
jí – pojď za mnou – a házela jsem 
jí kousky housky. Zavedla jsem 
ji zezadu za pokladnu a tam jí 
dala poslední drobečky. A ona 
se opravdu naučila každý den ve 
čtyři odpoledne přijít i s kuřát-
ky na něco dobrého. Občas jsem 
musela poprosit zákazníky, aby 
počkali, a běžela jí rychle něco 
nasypat. Ale do kolejí mi už 
nelezla. A jindy se zase prokou-
sali králíci ze své „obory“ a já 
je za pomoci dalších lidí musela 
chytit, aby je tramvaj nezajela. 

Vaše tramvaj přežila i ničivou 
povodeň v roce 2002…
Tramvaj se sice utopila, ale 
protože byla přivázaná řetězy, 
neuplavala. Stála 14 dní ve vodě, 
syn ji potom vzal domů a opra-
vil. Po povodni jsme mohli 
zvýšit jízdné na tři koruny, ale 
pak po nás chtěli, abychom byli 
u tramvaje tři, že už mám svůj 
věk… A my na toho třetího ne-
vydělali, protože jsme platili zoo 
pronájem místa a další peníze 
nám vzalo nemocenské a dů-
chodové pojištění, odvod daní… 
Nakonec si zoologická zahrada 
od syna tramvaj odkoupila a po 
dvouleté rekonstrukci opět dělá 
dětem radost.

Jste dlouholetá obyvatelka Prahy 6. 
Co se vám tu nejvíce líbí?
Obora Hvězda. Bydlím v její těs-
né blízkosti a je to ideální místo 
na procházky pro celé rodiny.
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Přes 40 let obsluhovala dětskou tramvaj v zoo
Jaroslava Paldusová: „Pozlobili mě výrostci, ale i kachna!“

PŘES 40 let se starala o chod tramvajové tratě. Foto: archiv JP

 �Mnozí z vás mi dají za pravdu, že pokud jste se jako dítě, rodič či 
prarodič vypravili do pražské zoo, museli jste se v jejím areálu zastavit 
u repliky tramvajky. Ta díky Jaroslavě Paldusové (85), obyvatelce 
Prahy 6, vozila děti po zhruba stometrovém okruhu desítky let.

„Dopravnímu podniku jsem 
vychovala hodně tramvajáků“

JAROSLAVA Paldusová drží repliku dětské 
tramvaje, která se svého času v zoo i prodá-
vala. Foto: Martin Dudek

PO své trati se dětská tramvajka poprvé rozjela v roce 1976. Foto: archiv Zoo Praha
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Praha 6 - „Přijaté usnesení jedno-
značně vymezilo pozici městské 
části. Záměr umístění sportovně-
-rekreačního areálu nazývaného 
Jeseter resort odmítáme, pro-
tože chceme naplnit požadavky 
v minulosti akceptované územní 
studie. Stavíme se na stranu 
našich občanů a místního spolku, 
kteří proti projektu také podávají 
námitky,“ říká starosta Prahy 6 
Jakub Stárek (ODS). 

Sportovní rezort by měl vznik-
nout v místě bývalého koupaliště 

a usedlosti Rakařka v Šáreckém 
údolí. Záměr sestává z 6 jednotek 
2+kk ve třech objektech a z hlav-
ního objektu s recepcí, restaurací 
a čtyřmi apartmány. Součástí 
areálu má být jezírko pro sportov-
ní rybolov. Majitelem pozemku je 
ruský podnikatel Alexej Zacharov. 
Projekt v minulosti získal celkem 
14 kladných posouzení různých 
orgánů jak z magistrátu hl. města, 
tak následně od Prahy 6. „Situace 
se od té doby změnila. Mimo jiné 
v souvislosti s ruskou agresí na 
Ukrajině,“ komentuje rozhodnutí 
šestkových zastupitelů starosta 
Stárek. Dopisem proto oslovil 
ministra zahraničních věcí Jana 
Lipavského s žádostí o informace, 
zda podnikatel Zacharov nefigu-
ruje na sankčním seznamu či zda 
by tam měl být zařazen. Informa-
ce o dalším postupu bude projed-
návat zastupitelstvo 17. dubna. (red)

 � Zastupitelé Prahy 6 nesouhlasí se záměrem soukromého 
podnikatele, který plánuje v Šáreckém údolí vybudovat spor-
tovně rekreační resort. Jeho projekt je v rozporu s přijatou 
územní studií, která slouží jako podklad o rozhodování o území. 
Praha 6 nyní proti záměru uplatní námitky. 

Projekt ruského podnikatele 
Praha 6 odmítá

Praha 6 - Oba autobusy z vozo-
vého parku pražského doprav-
ního podniku jsou provozu-
schopné a mohou ještě dobře 
posloužit pro přepravu osob 
nebo materiálu. „Je dobře, 

že autobusy, které již nejsou 
vhodné pro provoz v pražské 
MHD, najdou praktické vy- 
užití. Děkuji hlavnímu městu 
Praze i dopravnímu podniku, 
že podobně jako Praha 6 hledají 
cesty, jak zmírnit nelehkou 
situaci v lokalitách postižených 
válkou,“ uvedl šestkový radní 
pro dopravu Ondřej Matěj Hru-
beš (ODS).

Praha 6 do svého partnerské-
ho města na západě Ukrajiny 
pravidelně směřuje materiál- 
ní pomoc od počátku invaze. 
„Naposledy to byly elektro-
centrály a teplé zimní obleče-
ní, které jsme do Chmelnic-
kého poslali prostřednictvím 
neziskové organizace Člověk 
v tísni,“ říká starosta Prahy 6 
Jakub Stárek (ODS). Autobusy, 
které se vypravily do Chmel-
nického, vezou i pozdrav 
z Prahy 6, který má symbolic-
ky vyjádřit solidaritu. Zdroj:  
MČ Praha 6

 � Do západoukrajinského města Chmelnický, které je part-
nerským městem Prahy 6, zamířily dva autobusy. Jde o dar 
pražského dopravního podniku městu postiženému ruskou 
invazí. Představitelé Prahy 6 přidali vzkaz vyjadřující podpo-
ru obyvatelům. 

Darované autobusy odjely na Ukrajinu

STAROSTA Prahy 6 Jakub Stárek (vpravo) 
a šestkový radní Ondřej Matěj Hrubeš 
poslali s autobusy i vzkaz na Ukrajinu: 
„Partnerské město Praha 6 přeje mnoho 
šťastných kilometrů ve městě Chmelnic-
ký!“ Foto: MČ Praha 6

Rychle působící hnojiva: BLAUKORN, EASYGREEN MINI
Pozvolna působící hnojiva: NOVATEC, FLORANID PERNAMENT,
BASATOP, FLORANID TURF, FLORANID NK, FLORANID MASTER EXTRA

Se mnou sklidíte více ...

výhradní dovozce hnojiv COMPO EXPERT
pro Českou republiku

Prodejní sklad: Areál ACHP Mstětice, Mstětice 32, tel., fax: 326 991 878
e-mail: agroefekt@tiscali.cz www.compo-agroefekt.cz

Nech mi trochu
sena na zimu ...

Se mnou budete mít
zelený trávníček ...

Bez názvu-3   1 7/31/2018   8:14:35 AM

SPORTOVNÍ rezort je pojmenován po rybě 
jeseter.
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Restaurace pláčou 
a obědy opět zdražily. Co s tím? 

Martin Dudek

Praha - V březnu to byly tři roky 
od chvíle, kdy v České republice 
naplno vypukla pandemie ko-
ronaviru. Data stravenkové spo-
lečnosti Edenred však ukazují, 
že se restauracím ani po odezně-
ní karanténních opatření stále 
nepodařilo vrátit na předcovido-
vá čísla. 

„Vliv koronavirové pandemie 
je na návštěvnosti restaurací stá-
le znát. Vůči měsíčním průmě-
rům před rokem 2020 je bezmála 
poloviční. Ačkoliv se rozdíl 
postupně zmenšuje, k úplnému 
návratu strávníků do restaurací 
je stále daleko. Situaci nepo-
mohla ani infl ace, kvůli které 
domácnosti pečlivěji zvažují 
své výdaje a často volí levnější 
alternativy stravování,“ uvedla 
Aneta Martišková, členka vedení 
společnosti Edenred. V mezi-
ročním srovnání vzrostla cena 
o 15,4 % a přibližně tak kopíruje 
infl aci. „Naše data ukazují vý-
razné rozdíly i mezi městy a kra-
ji, které jsou si z geografi ckého 
i sociodemografi ckého hlediska 
velmi blízko. To mnohdy vyús-
ťuje v situace, kdy si musí lidé 
v některých regionech za obědy 
ve srovnání se sousedním měs-
tem měsíčně připlatit i několik 
stovek korun. To může podob-
ně jako v případě pohonných 
hmot, oblečení nebo potravin 
vést k tzv. cenovému turismu,“ 
dodává Aneta Martišková.

Polední menu bylo v únoru již 
tradičně nejdražší v Praze, která 
nadále zůstává jediným kraj-
ským městem, kde průměrná 
cena přesahuje hranici dvou set 
korun. Oběd v hlavním městě 
v únoru vyšel na 202 korun. 
Za Prahou následuje Brno, kde 
se lidé průměrně najedli o více 
než 10 korun levněji, za oběd 
zaplatili 191,10 korun. Nejlevněji 
jídlo pořídili strávníci ve Zlíně 
– polední menu zde stálo 161,90 
korun. Tolik tedy statistika. 
Časopis Naše Praha proto oslovil 
několik majitelů a provozovate-
lů pražských i mimopražských 
restaurací, aby zjistil reálnou 

situaci a výhled do budoucna. 
Budeme za polední menu platit 
třeba 250 korun? Skončí letos až 
30 % restaurací a hospod? A kdo 
či co vlastně může za to, že ceny 
obědů neustále stoupají?
Mix problémů
Začněme tím, proč se nám 
polední jídlo v restauracích 
podražilo. Všichni oslovení se 
shodli na tom, že za to může mix 
následků covidové pandemie, 
Green Deal, zdražování surovin 
a energií, infl ace a s tím spoje-

né zvyšování platů. „Já v tuto 
chvíli nevnímám jako zásadní 
dozvuky covidu, ačkoliv to 
určitě nějakou roli hraje. Zásadní 
je dle mého názoru kombinace 
zvyšování cen vstupních surovin 
včetně energií. V neposlední 
řadě ale hraje roli i tlak na výši 
mezd, který byl spíše před co-
videm, ale reálně se propisuje až 
nyní,“ říká Martin Ječný, jedna-
tel restaurace Beranka Na Je-
zerce, která je součástí Divadla 
Na Jezerce v Praze 4. To všechno 
ovlivňuje konečnou cenu obědů, 

a aby restauratéři nepřišli tzv. 
na buben, musí stále kalkulovat. 
„Je to pořád dokola odzdola. Co 
se pod námi zdraží, my na konci 
musíme navýšit také. Protože 
jinak nepřežijeme, to je jedno-
duché počítání,“ je přesvědčen 
Karel Dvořáček, jehož fi rma 
provozuje oblíbený fast food 
u stanice autobusů na Budě-
jovické a také bistro nedaleko 
fotbalového areálu v Podolí.
200 Kč za oběd? Zvykejme si 
Jaká by tedy měla být nejnižší 
cena za meníčko, aby to bylo pro 
podnikatele rentabilní? „Vel-
mi záleží na tom, z jakých kdo 
vaří surovin. Kvalitní surovina 
je vždy lepší, chutnější a zdra-
vější, ale také dražší. Pravi-
dlem, které platí i u nás, je, že 
náklady na suroviny by měly 
tvořit zhruba 30 % ceny výrob-
ku, zbytek ceny musí pokrýt 
ostatní náklady, tj. mzdové 
náklady, nájmy, energie a další 
režie. Když se vaří z kvalitních 
surovin, tak je minimální cena 
menu pro jeho rentabilitu kolem 
200 korun za polévku a hlavní 
jídlo,“ říká Simona Stavjaňová, 
manažerka Bistrotéky Valachy 
ve Zlíně.  Přizvukuje jí i Martina 
Žáčková z hotelu a restaurace 

  Restauracím se stále nepodařilo dosáhnout úrovně návštěvnosti z doby před covidem. Oproti únoru 2020 
v nich nyní obědvá o 46 % méně lidí. Ve srovnání s tímto měsícem zároveň výrazně vzrostly ceny poledního 
menu, v některých regionech téměř o polovinu. Češi za něj nyní zaplatí necelých 178 korun, v Praze někdy ne-
stačí ani 200 korun.

NÁVŠTĚVNOST hospod a restaurací se stále nevrátila k předcovidovému období… Ilustrační foto: archiv

ŘÍKÁ SE, že se jí i očima, a kvalitní restaurace to samozřejmě vědí. Foto: Beranka Na Jezerce
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Hledáme šikovné webeditory!
Jsme ryze české vydavatelství Český Domov Media 

House s.r.o., které je na trhu již přes 23 let. Pro rozšíření 
pražského týmu aktuálně hledáme do svých řad sympatické 

a dynamické lidi na pozici webeditor www.nasepraha.cz.

Jaký buDe váš Pracovní Den v našeM týMu:
● začínáme ranní kávičkou a krátkou poradou s týmem o úkolech dne

● editujete zprávy dne a s redaktory řešíte aktuality. 
Telefonujete a píšete/editujete zprávy na web. 

● před odchodem z práce si připravíte vydání na následující den 
● vedete redakci, koordinujete externisty a podcasty

koHo HleDáMe:
● zkušenosti z vydavatelství nebo marketingu jsou podmínkou, 

máme systém zaškolení, vše naučíme
● smysl pro povinnost a systém, pracovitost, otevřenost, 

iniciativu, samostatnost a tah na branku
● reprezentativní vystupování. Úsměv vždy na tváři 

a pozitivní nálada by pro vás měla být samozřejmostí.
● ochotu se vzdělávat v oblasti marketingových a mediálních novinek. 

Prostě být in. Znalost online aplikací.

S ČíM u náS Můžete PoČítat:
● kompletní zaškolení, vše ochotně vysvětlíme, naučíme

● notebook, to je samozřejmost
● nejsme jen kolegové, setkáváme se i na mimopracovních aktivitách 

(bowling, laser game, večírky)
● sídlíme v Praze – Strašnicích, v duchu rodinných kanceláří  
- není problém si vzít do práce pejska, děti či jiné mazlíčky

● osobní přístup, pomoc, pochopení
Honorovaná práce na Žl

máte-li o uvedenou pozici zájem, napište na e-mail: 
martin.dudek@ceskydomov.cz a domluvíme si 
termín osobního pohovoru u nás v kanceláři.

Media House s.r.o.

HLEDÁME OSTŘÍLENÉ OBCHODNÍKY!
Český Domov, hledá do svých řad zkušené 
obchodníky na pozici Manažera inzerce pro 

celorepublikové sítě lokálních titulů.

Tvým úkolem bude prodej reklamního prostoru tištěné 
inzerce a nových online produktů stávajícím i novým 
zákazníkům z řad malých a středních podnikatelů ve 

Tvé lokalitě. Poslední volná místa v Praze! 

Nabízíme:
• nadstandardní finance 

– možnost výdělku více než 80 000 Kč
• školení obchodních dovedností

• tembuldingové akce
• práce na ŽL

• práce v regionu Praha

Požadujeme:
• zkušenosti s obchodem 
• SŠ vzdělání s maturitou
• smysl pro zodpovědnost

Pokud Tě nabídka zaujala pošli nám 
životopis na mail: kancelar@ceskydomov.cz

a my Tě pozveme na pohovor
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Horal ve Velkých Karlovicích: 
„Můžete koupit levné mraže-
né maso v akci, které ovšem 
po rozmražení nemá kvalitu 
a není chutné, nebo používat vše 
čerstvé, ovšem pak je nákupní 
cena téměř jednou tak velká. Při 
vaření z kvalitních surovin je 
minimální cena poledního menu 
skutečně kolem 200 Kč.“

Za takovou cenu se ovšem nají-
te jen v Praze, ale jak upozorňuje 
Martin Ječný, je to velmi odvislé 
od druhu podniku. „My se na-
příklad snažíme ceny držet okolo 
150-180 Kč. Jsem si ale vědom, 
že je to ekonomicky dlouhodobě 
neudržitelné. Vše je také závislé 
na množství obědů, které reálně 
vydáte. Čím větší množství pro-
dáte, tím si logicky můžete udr-
žet nižší cenu. Vstupní náklady 
jsou ale opravdu vysoké a jsem 
přesvědčen, že každý restauratér 
by potřeboval obědy prodávat 
reálně kolem 250 Kč a více.“ To 
je zřejmě ideální cena napříč 
republikou, na druhou stranu 
však lidé z pohostinství tuší, že 
většina zákazníků by zmíněnou 
částku nebyla ochotna zaplatit. 

„Záleží na tom, co si kdo 
jako oběd představuje. V naší 
společnosti je stále zakořeně-
ná představa, že na levné jídlo 
máme nějaký nárok, kdy stát 
bude všechno dotovat. Tato doba 

už je dávno pryč, ale hodně lidí 
ještě takto přemýšlí,“ tvrdí Karel 
Dvořáček a pokračuje: „Po-
kud půjdu na oběd do závodky 
nebo do rychlého stravování 
v obchodním domě, tak se tam 
do ceny 200 korun dostaneme 
a ceny by se tu letos neměly 
zvedat. V lidových restauracích 
s denním meníčkem bychom se 
také měli do 200 korun vejít, ale 
v restauracích vyšší úrovně se už 
za stejnou částku nenajíte. Je to 
logické, pokud koupíte kilo ame-
rické nebo argentinské roštěnky 
za více než tisíc korun, pak oběd 
musí mít také přiměřenou cenu.“

Jak přežít?
„U nás máme obědy od 139 do
189 korun a řekl bych, že se letos 
všude zvýší maximálně o 7 %,“ 
říká Pavel Zmatlík, majitel 
novodvorské restaurace U Čtyř 
Bernardýnů, který za úspěchem 
svého podniku vidí nabíd-
ku kvalitních jídel a nápojů, 
slušný a poctivý personál a také 
pořádání zajímavých akcí typu 
zabijačkové hody. I to je cesta, 
jak v dnešní nepříliš příznivé 
ekonomické době přitáhnout 
nové zákazníky. 

Vždy však za spokojeností 
hostů bude stát na prvním místě 

poctivá práce, což potvrzuje 
Martin Ječný: „Věřím tomu, že 
co je dobré, tak si zákazníka 
vždy najde. Někdy to ale může 
trvat delší čas a do té doby ne-
musíte přežít. Když už se u nás 
hosté naobědvají či navečeří, 
jsou spokojeni, a to jak s kva-
litou pokrmů, tak servisu jako 
takového. Myslím, že jiná cesta 
reálně ani není. Jen tvrdou prací 
a udržením kvality se poda-
ří dosáhnout dlouhodobého 
úspěchu.“ Jeho slova dosvědčuje 
také Karel Dvořáček: „Recept, 
aby náš podnik nezkrachoval, 
je stejný, jaký měli naši předci 
vyvěšený nade dveřmi na ob-
rázcích. Žijme spolu v upřím-
nosti, Bůh nás nikdy neopustí 
a hospodské Dej Bůh štěstí. Je 
to o souladu fi remní fi lozofi e 
a dobrého personálu s potřebami 
zákazníka. Pokud je zákaz-
ník spokojen, bude se vracet 
a vracející se zákazník, který mi 
zaplatí za  služby, je lékem, aby 
náš podnik mohl nadále úspěšně 
fungovat.“ 

Držme proto palce všem 
poctivým hostinským a pro-
vozovatelům restaurací a tam, 
kde nám chutnalo, se vracejme. 
Jen tak je určitá naděje, že náš 
oblíbený gastronomický pod-
nik najdeme na stejném místě 
i za rok…

VYPOVĚZENÍ nájmu nebo přílišné zdražení surovin a energií už položily nejeden gast-
ronomický podnik. Zde si už lidé z Prahy 10 oběd neobjednají. Foto: archiv
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Vyzkoušel jsem si pár profesí, 
některé i v cizině, ale vždy 
jsem se vrátil - a rád
- zase k herectví

Miroslav Oupic

Narodil jste se v Ostrově nad Ohří. 
Kdy jste přijel do Prahy a kte-
ré místo máte v naší metropoli 
nejraději?
Poprvé jsem přijel do Prahy 
v roce 1964. To mi byly tři roky. 
Tenkrát jsme přijeli vlakem 
na Nádraží střed. A mě fascino-
vala a utkvěla v paměti modro-
bílá labuť s červeným zobákem, 
která se vznášela nad Prahou. 
Ano, ta labuť nad obchodním 
domem... Do školy jsem při-
jel o dvanáct let později, to už 
na Hlavní nádraží. Rád mám ná-
městí Republiky, Malou Stranu, 
Petřín a samozřejmě Smíchov.

Antonyho šance je můj oblíbe-
ný fi lm, už od doby, kdy jsem jej 
v roce 1986 prvně viděl. Také 
i proto, že zobrazoval mé rodné 
Nusle. Jaké bylo pro vás ve věku 
24 let ztvárnit ovdovělého tatínka 
malé dcerky?    

Když se fi lm dostal do kin, nijak 
zvlášť jsem to neprožíval. A byl 
jsem obklopen lidmi, kteří mi 
nedovolili, abych zpychnul. 
Jako čtyřiadvacetiletý jsem měl 

zkušenosti z rozchodů s holka-
mi, takže ztrátu partnerky jsem 
si jakžtakž dokázal představit. 
V době natáčení jsem ale ještě 
nebyl otcem. Roli tatínka jsem 
tak ztvárnil spíš intuitivně.

Na konci osmdesátých let vzniklo 
několik takto kvalitních fi lmů, 
které by několik let zpět nebylo 

možné natočit. Mám na mysli fi l-
my Dům pro dva, Proč? nebo Bony 
a klid. Jak jste vnímal toto období?
To, že tomu tak bylo – tedy že 
vznikaly i zajímavé fi lmy - jsem 

vnímal až o mnoho let později. 
V té době jsem žil… Ale nemys-
lím, že bych svůj život nebo dobu 
tenkrát nějak hodnotil.

Jste velmi vytížený herec, každým 
rokem točíte fi lmy, seriály a hraje-
te v divadle. Co je vám nejbližší? 
Nejbližší je mi moje rodina. 
A ve zmiňované práci bych ne-

dokázal stavět jedno nad druhé: 
každé má své čaro!

Jakou postavu byste si rád zahrál?
Humberta Humberta z Naboko-
vovy Lolity. Už jsem ho kdysi hrál 
v Divadle v 7 a půl. Scénář a režii 
tehdy vytvořil Matěj Růžička. 
K tomu bych se rád vrátil. Jinak 
role, o kterých jsem dřív uvažo-
val a snil o nich, jsou podstatně 
mladší, než jsem teď já sám.

Novinář a příležitostný herec 
Luboš Xaver Veselý (vlastním 
jménem Lubomír Veselý) si dal 
ke svému jménu Xaver. Bylo to pro 
odlišení od vás?  
To nevím - to je možná otázka 
pro L. X. Veselého!

Kdybyste nebyl herec, jakou pro-
fesi byste rád dělal?
Byl bych zase hercem. Vyzkou-
šel jsem si pár profesí, některé 
i v cizině, ale vždy jsem se vrátil 
- a rád - zase k herectví. Otázka 

Herec Luboš Veselý: Baterky dobíjím 
  Luboš Veselý je televizní, fi lmový, ale především divadelní herec spojený se Švandovým divadlem na Smícho-

vě. Za roli Vladimíra Holana v inscenaci Hadry, kosti, kůže se dostal do širší nominace na Cenu Th álie 2020. Jak 
vzpomíná na svou první velkou fi lmovou roli? Proč se podruhé vrátil do Švandova divadla a jaké to je hrát s ži-
votní partnerkou? 

LUBOŠ VESELÝ a Bohdana Pavlíková si v poetické komedii Happy End zahrají dlouholeté partnery. Foto: Alena Hrbková
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 seskoky padákem!

VIZUÁL k nové hře ve Švandově divadle vzešel ze skutečného hercova koníčku. Foto: 
Alena Hrbková 

spíš je, kdy bych s tím měl skon-
čit, abych nebyl na obtíž. Snad 
mi to někdo zavčas řekne a já 
toho dokážu bez hořkosti nechat!

Hrál jste na divadelních scénách 
po celé republice. V roce 2006 jste 
se přesunul z Brna do pražského 
Švandova divadla. Co vás nejvíce 
zlákalo? 
Moje tehdejší partnerka. Chtěl 
jsem být s ní. A ona už tenkrát 
byla v Praze.

Ze Švandova divadla jste odešel, 
abyste se po čase do něj zase vrá-
til. Říká se, že dvakrát do stejné 
řeky nevstoupíš. Jaký byl váš 
návrat?
Ta, jak říkáte, „stejná řeka“ už 
byla proměněná. A já samozřej-
mě taky. S návratem nebyl žádný 
problém. Švandova řeka mi ho 
nabídla a já jsem se do ní velmi 
rád ponořil...

Aktuálně připravujete divadelní 
inscenaci Happy End, která má 
mít premiéru 25. března. V ní hra-
jete manželský pár s vaší životní 
partnerkou Bohdanou Pavlíkovou. 

Jaké je pro vás hrát s tak blízkou 
osobou? 
Je to skvělé! A hlavně pro to, že 
Bohdanka je výjimečný part-
ner! Doma i na jevišti. Nechci 
nic zakřiknout, ale jde nám to 
spolu - tak jemně a s pozornos-
tí - samo…. A to i díky tvůrčí-
mu týmu, režisérovi Danielu 
Hrbkovi, dramaturgovi Davidu 
Košťákovi a samozřejmě všem 
dalším, kteří se na vzniku této 
poetické komedie podílejí. 

Bydlíte v Praze 5, stejně jako zde 
sídlí i Švandovo divadlo. Co máte 
v páté městské části rád a co byste 
nejraději změnil?
Neměnil bych nic. Jsem rád, že 
toho všeho můžu být součás-
tí. A nejraději tu mám náš byt 
a naše divadlo. Pro mne jsou ta 
obě místa hlavně o lidech.

Jste každým rokem velmi vytížený, 
ať již na divadle, nebo před ka-
merou. Jak relaxujete a „dobíjíte 
baterky“?
Nejraději odpočívám s Bohdan-
kou, a to kdekoli. To je svá-
tek. A protože ona má rodiče 

na Šumavě, nejvíc volného času 
trávíme tam. Jezdím i za rodi-
nou své dcerky a do Ostrova nad 
Ohří za moju maminkou. A taky 
si někdy odskočím do Chrudimi 
za veterány ze 71. výsadkového 
praporu československé armá-
dy, na jehož tradice navazuje 

současný chrudimský 43. vý-
sadkový prapor Armády České 
republiky. To je moje srdeční 
záležitost stejně jako skáká-
ní s padákem u pana Romana 
Štengla. Tam všude se dobíjím. 
A skvělé je, že se často dobíjím 
i samotnou prací.

Od jara do podzimu je množství spór (semínek) plísní v bytech 
menší, než v okolním ovzduší. V zim  je množství spór v bytech 
v tší. V lét  více v tráme a spóry plísní se s proud ním vzduchu 
usazují na st nách, kde ekají na p íhodné podmínky. Ty p icházejí                                                 
s podzimem a v zim , kdy ut s ujeme domovy, nedostate n  
v tráme, tím vzniká vysoká vlhkost nebo se projeví místo s tepelným 
mostem.

Plísn  nej ast ji rostou u oken, u dve í, na prochladlých st nách, 
za sk ín mi, záv sy, na hranici zdi a koberce... Mycelium plísn  
vidíme a v tšinou i cítíme. Ale nevidíme, že plísn  vyst elují 
do ovzduší miliony až miliardy spór, které mohou zp sobovat 
zdravotní potíže – alergie, dýchací potíže, zán ty o í, vyrážky. Horší 
však je, že plísn  p i svém r stu a v d sledku svého metabolismu 
uvol ují do okolí ketony, aldehydy, étery a další. Ty mohou 
alergizovat, zp sobovat bolest hlavy, únavu, zán ty pr dušek                                                                                                            
a spojivek, plicní mycetomy a mykotoxikózy, exogenní alergické 
alveolitidy, otomykózy, gastroenterotoxikózy apod. Proto bychom                    
s plísn mi nem li kamarádit.

S likvidací plísní máme každý svou zkušenost a p inášet si do svého 
domova z p echemizovaného sv ta další jedy nechceme, zvlášt  
když Evropa nastoupila cestu nahrazování nebezpe ných ú inných 
látek za bezpe n jší se stejnou nebo vyšší ú inností. Jednou z t chto 
nových ú inných látek schválených pro EU je mikroorganismus 
Pythium oligandrum a p ípravek BIOREPEL®, ur ený k odstran ní 
plísní na zdech a k preventivnímu ošet ení proti plísním.

Aplikace p ípravku BIOREPEL® je jednoduchá a obdobná jako                                                                                                                                             
u b žných p ípravk . BIOREPEL® m žeme používat i v 
místnostech, kde aktivn  bydlíme a nemusíme ani odcházet nebo 
dokonce v místnosti n jaký as nebydlet.

BIOREPEL® je první p ípravek na jiné než chemické 
bázi. P edstavení na sv tových veletrzích vzbudilo 
zna nou pozornost a v sou asnosti probíhají jednání                                                   
s celosv tovými distributory. Tak jen v me, že si ryze 
eský p ípravek nebudeme muset kupovat ze zahrani í.

Pythium oligandrum p ímým parazitismem napadá 
jiné plísn  a tvorbou enzym  potla uje bakteriální r st. 
Takových mikroorganism  je více než t i sta, ale Pythium 
oligandrum je zatím jediné, kde je prokázáno, že krom  
plísní nenapadá žádné jiné (lidské, zví ecí nebo rostlinné) 
bu ky. Proto se také n které kmeny využívají pro nehty 
nebo pokožku se sklonem k plísním, pro dásn  se sklonem 
k zán t m, v intimní hygien  pro místa náchylná k výskytu 
kvasinek, pro pokožku se sklonem k lupénce a atopickém 
ekzému nebo pro úpravu fyziologické mikrobiální  óry p i 
hojení poškozené pokožky.

Výrobce: Biopreparáty spol. s r.o.

P ípravek BIOREPEL® s Chytrou houbou – Pythium oligandrum 
dostanete v prodejnách barev, v et zcích v odd leních s barvami 
nebo drogeriích prodávající barvy. 
Chytrou houbu pro humánní použití dostanete ve své lékárn . 

Vaše otázky rádi zodpovíme na infolince: 728 814 202 
e–mail: klimes@biopreparaty.eu  nebo pythium@pythium.cz

Více informací naleznete též na webu: 
www.chytrahouba.cz

y p

ou – Pythium oligandrum

                                                

Od jara do podzimu je množství spór (semínek) plísní v bytech BIOREPEL® je první p ípravek na jiné než chemické

Odplísněte domovy Odplísněte domovy 
Budete zdravějšíBudete zdravější
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Od jara do podzimu je množství spór (semínek) plísní v bytech 
menší, než v okolním ovzduší. V zimě je množství spór v bytech 
větší. V létě více větráme a spóry plísní se s prouděním vzduchu 
usazují na stěnách, kde čekají na příhodné podmínky. Ty přicházejí                                                 
s podzimem a v zimě, kdy utěsňujeme domovy, nedostatečně 
větráme, tím vzniká vysoká vlhkost nebo se projeví místo s tepelným 
mostem.

Plísně nejčastěji rostou u oken, u dveří, na prochladlých stěnách, 
za skříněmi, závěsy, na hranici zdi a koberce... Mycelium plísně 
vidíme a většinou i cítíme. Ale nevidíme, že plísně vystřelují 
do ovzduší miliony až miliardy spór, které mohou způsobovat 
zdravotní potíže – alergie, dýchací potíže, záněty očí, vyrážky. Horší 
však je, že plísně při svém růstu a v důsledku svého metabolismu 
uvolňují do okolí ketony, aldehydy, étery a další. Ty mohou 
alergizovat, způsobovat bolest hlavy, únavu, záněty průdušek                                                                                                            
a spojivek, plicní mycetomy a mykotoxikózy, exogenní alergické 
alveolitidy, otomykózy, gastroenterotoxikózy apod. Proto bychom                    
s plísněmi neměli kamarádit.

S likvidací plísní máme každý svou zkušenost a přinášet si do svého 
domova z přechemizovaného světa další jedy nechceme, zvláště 
když Evropa nastoupila cestu nahrazování nebezpečných účinných 
látek za bezpečnější se stejnou nebo vyšší účinností. Jednou z těchto 
nových účinných látek schválených pro EU je mikroorganismus 
Pythium oligandrum a přípravek BIOREPEL®, určený k odstranění 
plísní na zdech a k preventivnímu ošetření proti plísním.

Aplikace přípravku BIOREPEL® je jednoduchá a obdobná jako                                                                                                                                             
u běžných přípravků. BIOREPEL® můžeme používat i v 
místnostech, kde aktivně bydlíme a nemusíme ani odcházet nebo 
dokonce v místnosti nějaký čas nebydlet.

BIOREPEL® je první přípravek na jiné než chemické 
bázi. Představení na světových veletrzích vzbudilo 
značnou pozornost a v současnosti probíhají jednání                                                   
s celosvětovými distributory. Tak jen věřme, že si ryze 
český přípravek nebudeme muset kupovat ze zahraničí.

Pythium oligandrum přímým parazitismem napadá 
jiné plísně a tvorbou enzymů potlačuje bakteriální růst. 
Takových mikroorganismů je více než tři sta, ale Pythium 
oligandrum je zatím jediné, kde je prokázáno, že kromě 
plísní nenapadá žádné jiné (lidské, zvířecí nebo rostlinné) 
buňky. Proto se také některé kmeny využívají pro nehty 
nebo pokožku se sklonem k plísním, pro dásně se sklonem 
k zánětům, v intimní hygieně pro místa náchylná k výskytu 
kvasinek, pro pokožku se sklonem k lupénce a atopickém 
ekzému nebo pro úpravu fyziologické mikrobiální  óry při 
hojení poškozené pokožky.

Výrobce: Biopreparáty spol. s r.o.

Přípravek BIOREPEL® s Chytrou houbou – Pythium oligandrum 
dostanete v prodejnách barev, v řetězcích v odděleních s barvami 
nebo drogeriích prodávající barvy. 
Chytrou houbu pro humánní použití dostanete ve své lékárně. 

Vaše otázky rádi zodpovíme na infolince: 728 814 202 
e–mail: klimes@biopreparaty.eu  nebo pythium@pythium.cz

Více informací naleznete též na webu: 
www.chytrahouba.cz

y p

ou – Pythium oligandrum

                                                

Od jara do podzimu je množství spór (semínek) plísní v bytech BIOREPEL® je první přípravek na jiné než chemické

Odplísněte domovy Odplísněte domovy 
Budete zdravějšíBudete zdravější
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Nohy se nadměrně potí, zapá-
chají, svědí a pálí. Kůže mezi 
prsty je rozmáčená, rozpraska-
ná, někdy s puchýřky. Nehet, 
nejčastěji na palci, ztrácí lesk, 
mění barvu, zarůstá, zbytňuje 
se a praská. Pod nehtem roste 
infekční drobivá rohovina, která 
nehet nadzvedává a v obuvi při 
chůzi způsobuje bolest. Paty 
jsou tvrdé a rozpraskané. To jsou 
některé příznaky mykotického 
onemocnění - plísně nohou.

Mykózy nohou a nehtů nejčas-
těji vyvolávají dermatofyty Tri-
chophyton, Microsporum nebo 
také ostatní houby, například 

Aspergily, či kvasinky. Infekcí se 
nakazíme z odpadlých šupinek 
kůže nebo drobivé rohoviny 
zpod nehtů od nemocných lidí. 
Ta obsahuje spory plísní, které 
přežívají například na dřevěných 
roštech sprch, v saunách, ve 
společných prostorách bazé-
nů, na hotelových kobercích, 
kde chodíme naboso, ale také 
v obuvi a i v bačkorách poskyt-
nutých na návštěvě. Nadměrné 
zatěžování nohou, neopatrná 
pedikúra nebo drobná poranění 
kůže nohou jsou vstupní bránou 
pro zachycení spory plísně a in-
fekce se začne šířit. Ale nemusí! 
Můžete použít „chytrou houbu“ 
Pythium oligandrum. 

Pythium oligandrum je mik-
roskopická houba, která přímým 
parazitizmem původce plísňo-
vých kožních problémů napadne 
a rozloží. Pod nehty „chytrá 
houba“ proroste bez pilování, 
leptání či strhávání z krajů nehtu 
po vláknech (hyfách) patogen-
ních plísní. Tam působí, dokud 
původce nevysílí a zcela nevy-
saje. Nemá-li potravu (plísně), 
ustane její aktivita, protože není 
schopna odebírat živiny z niče-
ho jiného než z plísní, a odrůstá 
s pokožkou nebo nehtem. 
Jirka se zbavil problému
Přípravek s chytrou houbou 
Pythium oligandrum pod ná-
zvem Biodeur dermatologové 
testovali a potvrdili, že utlumí 
potivost nohou, nepříjemný 

zápach a potlačí patogenní plísně 
v meziprstních prostorách, na 
ploskách, na patách i pod nehty. 
Předností přípravků z řady 
Biodeur: BIODEUR 3x1g nebo 
specialisty na nehty CHYTRÁ 
HOUBA PYTHIE BIODEUR NAIL, 
pro prevenci CHYTRÁ HOUBA 
PYTHIE BIODEUR PREVENT 
a zásyp do bot proti potivosti 
a zápachu CHYTRÁ HOUBA PY-
THIE BIODEUR PREVENT FOOT 
POWDER je to, že se před jejich 
použitím nevyžadují jaterní testy 
a přípravky mohou používat lidé 
s oslabenou imunitou, lidé s cév-
ní nedostatečností, těhotné nebo 
kojící ženy, diabetici atd.

„Umýval jsem si nohy třikrát 
denně již od vojny, ale stejně 
byly cítit i přes používání deo-
dorantů. Ztvrdlé rozpraskané 
paty jsem si pravidelně škrá-
bal a zahnědlé nehty stříhal, 
že mi z nich zbyly sotva čtyři 
milimetry,“ říká pan Jirka. 
„Předloni mi manželka koupila 
v lékárně Biodeur na koupele 
nohou. Ztvrdlá kůže z pat mi 
během měsíce odpadla, že si je 
již nemusím strouhat a ani mi 
nepraskají. Kůže mezi prsty již 
není rozmáčená do běla a po 
pravidelném zaprašování bot 
Chytrou houbou Pythií Bio-
deur prevent Foot powder se na 
návštěvě nestydím pro zápach 
vyzout boty. Před půl rokem 
jsem začal používat Chytrou 
houbu Pythii Biodeur Nail pro 
zábaly nehtů. Nehty na nohou 
za půl roku dorostly skoro na 
centimetr a za hnědou linií 
roste normální nehet jako před 
vojnou.“

Přípravky s Pythium oligan-
drum řady Biodeur dostanete 
v každé dobré lékárně. Vaše 
otázky budou zodpovězeny na 
telefonu 728 814 202, akutní 

dotazy na infolince 773 773 970, 
e–mail: pythium@pythium.cz, 
informace na: www.chytra-
houba.cz. 
Soutěžte o balíčky  
s chytrou houbou
Odpovězte na soutěžní otázku 
do 2. dubna 2023 na e-mail: sou-
tez@ceskydomov.cz, do před-
mětu e-mailu napište PYTHIUM, 
připište poštovní adresu a deset 
autorů/autorek správné odpo-
vědi se může těšit na balíček 
s přípravky chytré houby Pythie 
oligandrum. Výherci budou in-
formováni e-mailem. (red)

Vyhrajte přípravek, který zatočí s nepříjemnou infekcí

HYDRÁT CHYTRÁ houba je nemilosrdný 
zabiják nepříjemné plísně na nohách a pod 
nehty. Foto: BARD

Soutěžní otázka
Kdy byl z houby vyroben první přípra-
vek pro potlačování mykózy?
a)1996 b) 1998 c) 2011

 �Mykóza nohou (tinea pedis) a nehtů (onychomycosis) je infek-
ce, která může být zdrojem vážných komplikací. A to především 
u diabetiků, lidí s oslabenou imunitou nebo s cévní nedostateč-
ností, kteří jsou více náchylní k bércovým vředům, diabetické 
noze, psoriáze a atopickému ekzému. Průběh těchto onemocnění 
může mykóza podstatně zhoršit.

Praha - Ani během energetické 
krize nepřestali takzvaní „ener-
gošmejdi“ využívat důvěřivosti 
některých lidí. Od začátku roku 
se zaměstnanci call center a zá-
kaznických center ČEZ Prodej 
setkávají s případy, kdy ener-
getičtí podvodníci zneužívají 
například vládní cenový strop 
na energie. 

Objevují se případy, kdy 
podvodníci nechávají zákazní-
ka podepsat smlouvu o odběru 
energií pod záminkou, že klient 
podepisuje dokument, který je 
nutný k získání zastropovaných 
cen od státu. Podomní ob-
chodníci také nyní často lidem 
vyhrožují odpojením, pokud 

smlouvu nepodepíšou. Někteří 
se opět vydávají za zaměstnance 
ČEZ nebo státních úřadů. 

Cenové stropy na elektřinu 
a plyn schválila česká vláda 
v rámci boje proti rekordně 
drahým cenám energií. V plat-
nosti jsou od začátku letošní-
ho roku. Nárok na tuto formu 
podpory mají všichni odběra-
telé automaticky, cenový strop 
stanoví maximální cenu za  
1 kWh silové elektřiny na 6,05 Kč 
s DPH a cenu za 1 kWh plynu na 
3,025 Kč s DPH. Aby odběratel 
platil za energie maximálně 
tyto ceny, nemusí nic podepi-
sovat ani o nic žádat, všichni 
dodavatelé musí dle zákona 

všem zákazníkům tuto státní 
pomoc zprostředkovat.
Pozor na podomní prodejce
Energošmejdi toho přesto zneužívají 
a odběratele oslovují s tím, že bez 
podpisu nabízených dokumentů 
státní podporu nezískají. Místo toho 
ale zákazník dostane k podpisu 
smlouvu s novým dodavatelem, 
která je pro něj oproti stávají-
cí smlouvě méně výhodná. ČEZ 
všem zákazníkům radí, aby nikdy 
nepodepisovali dokumenty, které si 
předtím nepřečetli. Zvlášť obezřetní 
musí být lidé v případě, kdy u nich 
zazvoní podomní prodejce. 

Na nekalé praktiky některých 
dodavatelů nyní opět znovu 

upozorňuje také Energetický 
regulační úřad (ERÚ). Někteří 
dodavatelé podle ERÚ vyhrožují 
spotřebitelům, že jejich odběr-
né místo odpojí od elektřiny 
nebo plynu poté, co spotřebitel 
neuhradí jedinou zálohu. Takový 
postup však může být podle 
úřadu v rozporu se zákonem. 
Energetický zákon totiž stanoví, 
že k porušení platební povin-
nosti musí dojít opakovaně. 
Odpojení odběrného místa by 
tak mělo hrozit až ve chvíli, kdy 
spotřebitel neuhradí přinejmen-
ším dvě různé platby za energie, 
například dvě zálohy nebo jednu 
zálohu v kombinaci s nedoplat-
kem z vyúčtování. Zdroj: ČEZ

Energetičtí podvodníci opět na scéně
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Martin Dudek

Při procházce muzeem nemůže-
te ve vestibulu minout obra-
zovku, na které běží jmenný 
seznam policistů, četníků a ha-
sičů. Je jich kolem 1600, všichni 
zemřeli ve službě nebo v sou-
vislosti s ní, ale díky až někdy 
piplavé práci JUDr. Michala 
Dlouhého, Ph.D., jsou jejich 
osudy stále živé.

V muzeu pracujete přes rok a půl, 
předtím jste sloužil téměř 40 let 
u policie. Co vás nakonec přivedlo 
k historii?
Pocházím z Kutné Hory a histo-
rie mne vždy bavila. Po nástupu 
k policii jsem se začal zajímat 
o její dějiny a vydrželo mi to 
dodnes. Mám už na kontě přes 
20 knížek a podle mého námě-
tu se natáčely oblíbené seriály 
Četnické humoresky a Zločiny 
Velké Prahy. A jednou z mých 
sbírkových aktivit bylo shro-
mažďování informací zejména 
o četnících a policistech, kteří 
padli ve službě. 

Takový případ jste například 
ukázal v humoreskách, kdy ve 
službě zahynul četník…
Ano, zfilmoval se skutečný 
případ četníka Aloise Taubera 
z četnické pátrací stanice v Plz-
ni. Zahynul při služebním zá-

kroku, který byl velmi podobný 
filmovému ztvárnění. S tím 
rozdílem, že ve skutečnosti 
kromě psovoda zemřel i jeho pes 
Arco. Tomu byl rok poté posta-
ven pomník a v současné době 
se nachází v zahradě našeho 
muzea. Zajímavé je, že scená-
ristka seriálu Pavlína Moskaly-
ková vymyslela, že Alois zemře 
den před svatbou. A mně se až 
následně podařilo vypátrat, jak 
moc byl osud k tomuto muži 
tvrdý. Jako příslušník četnic-
tva se nemohl oženit, dokud 
nedosáhl věku 30 let. Když mu 
bylo 26 let, jel se svou slečnou 
Mařenkou Cheníčkovou na vý-
let. Dala si zmrzlinu, onemoc-
něla angínou a zemřela. Aloisovi 
se zhroutil svět a měsíc nato byl 
poslán do akce, kterou nepřežil. 
Podařilo se nám najít usedlost, 
kde k této události došlo, a ve 
Starém Plzenci i jeho hrob. Je 
pochován v rodinné hrobce 
Cheníčkových. V jedné části 
leží Mařenka a ve druhé Alois. 
Po více než měsíci se nakonec 
setkali na jednom místě…

Podobné osudy zaznamenává 
i Slavín policie a četnictva. Jak 
vznikla myšlenka virtuálního 
hřbitova?
Už za první republiky vy-
cházela v kalendáři četnictva 
kapitola Slavín četnictva, ve 
které byly připomínány pří-
pady úmrtí ve službě. Za dobu 
první republiky v souvislosti 
se službou zahynula více než 
stovka příslušníků četnictva, 
mimochodem skoro stejný po-
čet spáchal sebevraždu. Někteří 
zemřeli v prvopočátcích exis-
tence státu, ať už při bojích na 
území Slovenska, ve Slezsku, či 
na hranici s Maďarskem, řada 
z nich zahynula při konfronta-
cích s pytláky a dalšími zločin-
ci. Přes třicet životů si vyžádaly 
roky 1938-39, tehdy byli četníci 
zařazeni do jednotek Stráže 
obrany státu a konfrontováni 
v pohraničních incidentech. 
Proto Muzeum Policie ČR přišlo 
s projektem Slavín policie 

a četnictva, ve kterém jsou 
soustředěna jména příslušní-
ků četnictva, policie i hasičů, 
kteří zahynuli buď ve službě, 
nebo v souvislosti se službou. 
Původně byl seznam vedený od 
roku 1918 do současnosti, ale 
já doplnil i jména před rokem 

1918, nejstaršího četníka máme 
z roku 1850. Byl to Čech, který 
zahynul na Slovensku. A přes-
tože do seznamu nezařazujeme 
případy sebevražd, některé 
tvoří výjimku. 

Například?
Třeba vrchní strážmistr Karel 
Kněz spáchal sebevraždu, aby 
se nedostal do spárů gestapa 
a nemohl vyzradit informace 
o parašutistech a odbojářích. 
Nebyl to ojedinělý případ, stejně 
na Plzeňsku postupoval vrchní 
strážmistr Josef Ježek. Spáchal 
sebevraždu požitím kapsle cy-
ankáli, kterou získal od parašu-
tistů, aby ho nemohlo vyslýchat 
gestapo. 

Vraťme se zpátky do filmového 
světa. Je jen náhoda, že máte 
úplně stejné jméno jako známý 
herec? 
Je, nejsou tu žádné rodinné 
vazby. Když jsem napsal svoji 

druhou knížku a křtil ji zde 
v muzeu, druhý den vyšlo v no-
vinách, že herec Michal Dlouhý 
křtí svou knížku o četnících 
a u toho byla jeho fotka (úsměv). 
Kdysi jsem dělal poradce seriálu 
Hříchy pro pátera Knoxe a tehdy 
jsem se s oběma bratry Dlou-
hými seznámil. Mirkovi jsem 
pak byl na pohřbu a s Michalem 
o sobě víme.

Pracujete na pokračování Četnic-
kých humoresek?
Četnické humoresky skončily, 
byť byly úvahy o pokračování. 
Dokonce byl napsán scénář, 
poslední díl, ale nakonec se 
nenatočil. Později jsem byl 
požádán o nový námět z doby 
první republiky, který měl 
navázat na úspěch Hříšných 
lidí města pražského a Četnic-
kých humoresek. Přišel jsem 
s námětem Zločiny Velké Pra-
hy. Ten začíná v roce 1922, kdy 
vznikla Velká Praha a kompe-
tence pražského policejního 
ředitelství se rozšířila do dříve 
četnických obvodů v okolí 
původní Prahy. 

Seriál se odvysílal před 
dvěma lety. Nyní pracuji na 
knihách. Loni vyšly Četnické 
historky z pátracích kurzů, 
v současné době je ve výrobě 
publikace Četnické pátra-
cí stanice – od Četnických 
humoresek ke skutečnosti. 
A knihu Případy z četnických 
zápisníků snad letos dopíšu. 
Chcete-li se dozvědět více, 
stačí zadat do vyhledávače 
Četník Michal Dlouhý.

Četník Michal Dlouhý: Virtuální Slavín připomíná zemřelé ve službě
 � Pokud poprvé vejdete do Muzea Policie ČR, asi vás zaskočí, jak 

moc je rozlehlé. Expozice je rozložená ve dvou patrech a najdete 
v nich spoustu zajímavých artefaktů, včetně hlavy sériového 
vraha Huberta Pilčíka či autentických sudů z Orlíku. Muzeum však 
upozorňuje i na smutné úděly mužů zákona.

MICHAL Dlouhý je zkušený průvodce policejním muzeem. Foto: Martin Dudek

TAKTO ho znají účastníci jeho besed. 
Foto: archiv MD

„Pes má vlastní pomník,  
četník a jeho milá se  
setkali v jednom hrobě“
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 3 OTÁZKY PRO… MARTINU „MÁCU“ VENIGEROVOU
Zodpovězte soutěžní otázku 
do 2. 4. 2023 na e-mail: soutez@ces-
kydomov.cz, připište poštovní adresu 
a do předmětu e-mailu LOUDAK. Tři 
výherci získají po knize Máca se loudá, 
o výhře budou informováni e-mailem. 
A můžete nám dát i like na fcb stránce 
NasePrahacz.

Soutěžní otázka
Využívá „loudací“ hrnec při vaření 
hlavně páru?
a) ano  b) ne

soutěž
 Máca se loudá je název kuchařky, ve které čtenáři najdou 99 receptů pro pomalý hrnec. Většina 

z nich se drží jednoduchého principu „koukneš, naházíš a jdeš“. Autorkou zajímavé publikace je 
herečka, fotografka a podnikatelka Martina „Máca“ Venigerová.
Martin Dudek

Co či kdo vás přivedl k nápadu 
sepsat kuchařku a jak dlouho 
vám trvalo uvařit a nafotit téměř 
stovku pokrmů? 
Musím odpovědět trochu 
ze široka. Před čtyřmi roky 
jsem onemocněla rakovinou 
prsu a po chemoterapiích pro 
mě nebylo každé jídlo dobře 
stravitelné a dostatečně vy-
živující. A protože léčba byla 
opravdu náročná, chtěla jsem 
tělu co nejvíce ulehčit a pod-
pořit ho kvalitní stravou. Můj 
čínský lékař mi poradil, abych 
si začala vařit vývary z po-
malého hrnce. A ty mi dělaly 
neskutečně dobře, ne nadarmo 
se jim říká tekuté zlato. Na-
víc je vaření velmi levné, ač je 
dlouhé. A co mě vedlo k napsání 
kuchařky? Byla pandemie, řada 
herců nemohla vykonávat práci 
a já začala vařit. Uvařit, sepsat 
a nafotit všechny recepty trvalo 
téměř rok. Výhodou je, že jsem 

i fotografka a všechno jsem si 
fotila sama. Vše o pomalém va-
ření a výběru pomalého hrnce 

najdete na mém webu 
www.macaselouda.cz

Vybere si ve vaší kuchařce téměř 
každý – tedy masožrout, vegeta-
rián či vegan?
Určitě, kuchařka obsahuje tři-
náct kategorií a sám jejich název 
už předurčuje, že na své si přijde 
opravdu každý. Kategorie Polév-
ka je grund obsahuje oblíbené 
polévky. Češi sobě zase česká jíd-
la, která vítězí ve všech volbách. 
Bez Asie ani ránu – tady najdete 
asijská jídla, jako jsou třeba Pho 
Bo, Butter Chicken nebo Tika 
Masalu. Kapitola Masožravcům je 
pro masožrouty, Chyť si rybu pro 
milovníky ryb. A tak dále.

Už dlouho bydlíte v Ďáblicích 
a máte zálibu ve vaření. Dopo-
ručila byste našim čtenářům 
nějakou místní restauraci, bistro 
či stánek s jídly?
Hodně mě baví, když má re-
staurace, bistro či stánek svou 
osobitost a nápad a když jim 

„tak trochu“ vidím do kuchy-
ně. Nic takového se v Ďáblicích 
ještě nepodařilo vybudovat. 
Kdybych ale měla konkrétně 
jmenovat nějaký koncept, který 
mě zaujal a ráda ho navštěvuji, 
byla by to v Praze 8 Kalendo-
va Chabrybárna v Chabrech. 
A v Holešovicích má nejoblí-
benější restaurace Th e Eatery, 
barbecue restaurace Big Smo-
kers, asijská PRU58, kavárna 
Kontejner nebo Osada. A jelikož 
mám velkou vášeň pro vůni 
pekáren, určitě bych doporučila 
blízkou Pec nám spadla na Pro-
seku a Toustárnu v Holešovicích 
a Líbeznicích.

„JÍDLO si při vaření v pomalém hrnci 
uchová většinu minerálů a vitamínů díky 
nízké teplotě pod bodem varu,“ říká Mar-
tina „Máca“ Venigerová. Foto: archiv MV
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SHOWTIME VRCHOLÍ!
HCSPARTA.CZ/VSTUPENKY

PLAYOFF 2023
GENERÁLNÍ PARTNER
HC SPARTA PRAHA

HLAVNÍ PARTNER
HC SPARTA PRAHA

Bez názvu-1   1Bez názvu-1   1 31.01.2023   13:4431.01.2023   13:44

SC
-5

01
78

9/
02

www.zahradnictvidablice.cz

∙   listnaté a jehličnaté stomy a keře   ∙   ovocné dřeviny   
∙   vřesovištní rostliny    ∙   rostliny pnoucí a půdopokryvné   

∙   růže – mini, pnoucí, pokryvné, polyantky, velkokvěté 
∙   trvalky, skalničky, kapradiny a okrasné traviny   ∙   balkonové květiny a letničky    

 ∙   substráty, mulčovací kůra, hnojiva   ∙   zahradnické potřeby  

K Zahradnictví 582, Praha 8 | tel. 775 565 729, 778 883 161

Zahradnictví Ďáblice
Lesy hl. m. Prahy | více než 95 let pěstujeme zeleň pro Prahu
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volný čas13

Nové Město - Oslava životního 
jubilea v podobě programu Noci 
s legendou se chystá v Praze na 
31. března do kinosálu Lucerny. 
„Je to pro mě něco speciálního, 
protože je to poprvé, co takhle 
budu oslavovat narozeniny. 
Budu nervózní, ale moc se 
těším, hlavně na hosty, kteří 
budou pro mě překvapením,“ 
řekl oslavenec.

Jan Koller drží rekord v počtu 
střelených branek za českou 
i československou fotbalovou 
reprezentaci. V roce 1999 byl 
vyhlášen nejlepším fotbalistou 
České republiky a o čtyři roky 

později byl dokonce v nominaci 
na Zlatý míč. V minulém roce 
o něm vznikl film s názvem 
Jan Koller – Příběh obyčejné-
ho kluka, který běžel v kinech 
a následně v televizích. Celkem 
ho zhlédlo přes milion diváků. 
Jak z filmu všichni jistě vědí, 
Honza je milovník piva a právě 
fanoušci, kteří si zakoupí vstu-
penky, budou mít pivo na akci 
od sponzora zdarma. Večer bude 
doplněn o interaktivní ukázky 
z jeho života a nebudou chybět 
ani vystavené dresy, které vás 
provedou celou kariérou Jana 
Kollera. (red)

Jan Koller oslaví kulatiny v Lucerně
 �Historicky nejúspěšnější střelec české fotbalové reprezentace Jan 

Koller oslaví v březnu 50. narozeniny. Pro legendu českého fotbalu je 
připravena velkolepá oslava i za účasti jeho fanoušků.

JAN Koller měří 202 centimetrů a byl jedním z nejvyšších profesionálních fotbalistů 
v Evropě. Foto: archiv

Jíloviště – Kousek za Prahou, 
konkrétně nedaleko známého 
vysílače Cukrák, se 2. dub-
na uskuteční Den dřevorádů. 
Tradiční neformální setkání 
lidí, kteří mají rádi dřevo, 
les a přírodu, pořádá Nadace 
dřevo pro život a začíná v 9.30 
hod. Letos by rádi organizá-
toři za účasti všech dobro-
volníků vysadili minimálně 
500 nových stromů. Vstup na 
akci je zdarma, info na htt-
ps://www.drevoprozivot.cz/

blog/den-drevoradu-2023/. 
Místo setkání: souřadnice 
49.9419406N, 14.3624306E, při 
cestě autem sjedete na šestém 
kilometru směrem z Prahy na 
Jíloviště u Prahy, u cesty bude 
umístěna viditelná navigace. 
Cesta MHD - směrem od Prahy 
zastávka Cukrák. Ze Smíchov-
ského nádraží jedou linky č. 
317 a 318. Ve směru od Jíloviště 
je to zastávka K Chatám, linka 
č. 318. Pak vždy cca kilometr 
pěšky. (red)

Máte rádi dřevo?  
Pak přijďte na Den dřevorádů

NA Den dřevorádů se dostanete nenápadnou cestou, kterou na snímku ukazuje šipka. 
Zdroj: www.drevoprozivot.cz

Staré Město - Tradiční benefiční koncert pro Nadační fond IMPULS 
se uskuteční 13. dubna od 19.30 hod. v kostele sv. Šimona a Judy. 
Vystoupí Václav Hudeček, legenda mezi českými a světovými 
houslisty, jako host první dámy české violy Kristiny Fialové. Hraje 
orchestr Atlantis Collegium. Nadační fond IMPULS je transparentní 
nezisková organizace, která již od roku 2000 pomáhá pacientům 
s roztroušenou sklerózou. Podporu směřuje do výzkumu a terapie 
roztroušené sklerózy, přispívá na vzdělávací programy, věnuje se 
osvětové činnosti. Více na www.nfimpuls.cz. (red)

Koncert pomůže lidem  
s roztroušenou sklerózou

Staré Město - Autorský tým Collective Coller, který tvoří režisér-
ka Kristýna Milaberská, muzikant, herec a performer Petr Šmíd 
a tanečnice, herečka a choreografka Anežka Hessová, připravil pro 
útulný prostor Studia Citadela v Klimentské ulici hru o lásce v 21. 
století s názvem Meeting Dating Loving. Obnovená premiéra insce-
nace je na programu 25. března od 20.00 h.

Příběh vypráví o Janovi, kterému táhne na padesát, pracuje v lo-
gistice a právě se rozvedl. Žije sám v Praze, a přesto že je momentál-
ně single, neztrácí naději, že najde někoho, s kým bude až do smrti… 
(red)

Jak si v 21. století najít partnerku?

Bubeneč - Před devadesáti lety 
otiskly Lidové noviny první epi-
zodu obrázkového seriálu Ferda 
Mravenec. Autora legendární 
komiksové postavičky, českého 
spisovatele, novináře, kreslí-
ře a ilustrátora knih pro děti 
Ondřeje Sekoru při té příležitosti 
připomíná výstava v Galerii 

Villa Pellé. Jejím základem jsou 
originály Sekorových slav-
ných i méně známých knižních 
ilustrací, jeho novinové kresby 
a karikatury, ale i loutky vytvo-
řené podle Sekorových návrhů. 
Výstava s názvem Ondřej Sekora 
- známý i neznámý je veřejnosti 
přístupná do 14. května. (red)

Ferda Mravenec slaví devadesátiny

Zdroj: Moravské zemské muzeum
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Více informací na www.nasepraha.cz

řádková inzerce

 • !!Odvoz starého nábytku na skládku!! 
Vyklízení sklepů, bytů, pozůstalostí 
atd. Naložíme a odvezeme cokoliv. Vše 
za rozumnou cenu. Stěhování-doprava. 
Volejte: 773 484 056

 • Hodinář sběratel koupí veškeré hodinky,
budíky,mechanické natahovací 
i nefunkční a poškozené náramkové 
i kapesní, české, ruské i světové.
PRIM,OMEGA, LONGINES, ORLIK, 
TISSOT, ULYSSE NARDIN, VACHERON 

CONSTANTIN, JAEGER COULTRE, SPAR-
TAK, SCHAFFHAUSEN, ETERNA, ZENITH, 
ROLEX, LEMANIA, MOVADO, HELVETIA, 
CERTINA, SEIKO, HEUER, GUB, PATEK 
PHILIPPE, GLASHUTTEI a jiné. Koupím 
též drahé zlaté hodinky v jakémkoliv 
stavu. Koupím i celou pozůstalost 
po hodináři, hodinky, součástky, nářadí, 
sklíčka plastová i skleněná, soustruh 
apod. Po telefonické dohodě s Vámi, při-
jedu kamkoliv nebo můžete Vy ke mě.

Slušné a seriozní jednání.
Tel.: 777 311 101“

 • POSKYTNEME SÍDLO v Praze pro SRO, 
OSVČ od 149 Kč/měsíc. 
www.sidloprofi rmupraha.cz, 
Tel.: 728 991 247

 • Koupím sklo, porcelán, knihy a další. 
Zároveň vyklidím a vystěhuji. 
Tel.: 608 203 342

 • Vyklizení pozůstalostí ZDARMA za staré 
věci. Tel.: 773 995 221

 • AlternativniMedicina.cz Spolupráce 
s lékaři. PORADNA Praha - Jiřina Klouč-
ková 722 246 680

 • VÝKUP BYTŮ, chat, chalup, pozemků. 
Možnost nemovitost nadále užívat. 
TEL.: 739 665 455

 • VÝKUP VOZIDEL, pojízdných, nepojízd-
ných a havarovaných, Tel.: 739 665 455

 • ČIŠTĚNÍ KOBERCŮ a sedaček, úklidové 
práce. Profi  přístup, nízké ceny. 
Mob.: 605 750 605.

Požadované datum otisku (zaškrtněte vybrané):

Kupón pro podání řádkové inzerce do titulu NAŠE PRAHA
Cena za inzerát:
Cena 350 Kč je vždy za každých započatých 90 znaků. Řádkový inzerát si 
můžete podat v jedné i více mutacích titulu NAŠE PRAHA. Potom se cena 
násobí počtem zvolených mutací. Zvýhodněná cena 6x 350 Kč (6x 700 Kč nebo 
6x 1050 Kč) platí jen pro zveřejnění inzerátu ve všech mutacích titulu NAŠE 
PRAHA najednou. V případě, že zvolíte opakování inzerátu ve více termínech, 
násobí se cena inzerátu počtem vydání (opakovací slevy neposkytujeme).

Seznam mutací titulu NAŠE PRAHA (zaškrtněte vybrané):
 NAŠE PRAHA CENTRUM NAŠE PRAHA 6 NAŠE PRAHA 9

 NAŠE PRAHA 4 NAŠE PRAHA 7 NAŠE PRAHA 10

 NAŠE PRAHA 5 NAŠE PRAHA 8 

 všechny mutace NAŠE PRAHA (zvýhodněná cena)

Text inzerátu: Text vypište tak, aby písmena, interpunkce i mezery měly vždy svá okna.

Uvedené ceny jsou s DPH. Platí obchodní podmínky. Vyplněný kupón zašlete spolu s dokladem o zaplacení (poštovní poukázka A, výpis z účtu nebo příkaz k úhradě) e-mailem nebo poštou na adresu: 
Český Domov Média House, s. r. o., řádková inzerce, Pod Altánem 99/103, 100 00 Praha 10 Strašnice, tel.: 734 580 087, e-mail: podklady@ceskydomov.cz. V požadovaném termínu otiskneme váš inzerát pouze v přípa-
dě, pokud obdržíme kupón a doklad o zaplacení nejpozději 7 dnů před datem vydání. V opačném případě otiskneme inzerát v dalším vydání titulu. Způsob úhrady: Poštovní poukázka typu A 
nebo převodem na účet: 2110626628/2700, variabilní symbol = vaše IČ nebo telefonní číslo. Fakturační adresa: Český Domov Média House, s. r. o., Pod Altánem 99/103, 100 00 Praha 10 - Strašnice  

Následující informace nebudou zveřejněny, ale vyžaduje je tiskový zákon:
Firma/jméno: ………………….......................................               Tel.: .…………………...….................
Adresa: ………………………....................................        Způsob úhrady: ……………………...…..........
IČ: ..............………..……….       E-mail: ...................……………….     Podpis: ………....……………………..

350 Kč

700 Kč

1050 Kč

NAŠE  PRAHA



14. dubna

28. dubna

12. května

26. května

9. června

23. června

28. července

18. srpna

8. září

V Lítačce lze nově platit i za parkování
Praha - Uživatelé aplikace PID 
Lítačka mohou jejím prostřed-
nictvím nově platit za parko-
vání v zónách placeného stání.  
V aplikaci je možné přehledně 
spravovat registrační značky 
automobilů, nastavit notifi kace 
na konec platnosti parková-
ní, jednoduše ho prodloužit či 
bezpečně uložit platební kartu 
pro následné platby „na klik“. 
Samozřejmostí je, že si uživatelé 
mohou nejen zobrazit mapu zón 
placeného stání, ale aplikaci 
mohou využít i jako navigaci, 
která je dovede na místo parko-
vání. Mezi další oblíbené funkce 

patří vyhledání nejrychlejšího 
spojení včetně výluk a omezení; 
zobrazení mapy spojení včetně 
navigace na zastávku; nákup 
jízdenky v předstihu s možností 
pozdější aktivace; neaktivo-
vanou jízdenku lze přeposlat 
další osobě, která si ji jednoduše 
sama aktivuje. Dále je v aplikaci 
vidět přehled zastávek v okolí, 
projíždějících linek a prodejních 
míst. V PID Lítačce lze nastavit 
řadu notifi kací, jako je například 
upozornění na výluky a mi-
mořádnosti, na konce platnosti 
jízdenek a kupónů nebo novinky 
v dopravě. (red)

Blíží se velká úklidová akce 
ČR - Hlavní úklidový 
den letošního jubilej-
ního 10. ročníku akce 
Ukliďme Česko připa-
dá na sobotu 1. dubna. 
Organizátoři si mohou 
své úklidy registrovat 
na www.Uklidme-
Cesko.cz a vyplňovat 
požadavky na zaslání 
pytlů a rukavic pro 
dobrovolníky. „Před-
pokládáme, že se nám společně 
podaří přinejmenším zopakovat 
loňskou rekordní účast, kdy se 
do úklidů v průběhu celého roku 

zapojilo téměř 
200 000 dobrovolní-
ků. Těm se podařilo 
při 4 687 akcích zbavit 
přírodu 2 730 tun od-
padů,“ sdělil Miroslav 
Kubásek z pořadatel-
ského spolku Ukliďme 
Česko, který spustil 
také nový projekt 
www.EKOkalendar.cz. 
Jeho cílem je upozornit 

na více než 150 mezinárodních 
dnů a svátků, které se věnují 
ochraně životního prostředí 
a ohrožených druhů. (red)
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rezidence vokovice II

POSLEDNÍ VOLNé byty
2 min od metra a šárky
oplocený komplex

ceny od 7 750 000 kč
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